
801

Этнология и антропология
Has been issued since 2002 

https://mongoloved.kigiran.com/jour
МОНГОЛОВЕДЕНИЕ

(Монгол судлал) 
(Mongolian  Studies)

ISSN 2500-1523 (Print)
Vol. 12,  Is. 4, pр. 801-814, 2020

DOI: 10.22162/2500-1523-2020-4-801-814

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

УДК 811.512.3+ 821.512.36
DOI: 10.22162/2500-1523-2020-4-801-814
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Аннотация. Ойратские рукописи из Синьцзяна до последнего времени оставались не  
доступными для исследователей в силу ряда обстоятельств. Большая часть рукопи-
сей  хранится в частных коллекциях. По некоторым данным, только на территории 
Или-Казахской автономной провинции у проживающих там олетов более 300 личных 
коллекций, в которых  по приблизительным подсчетам насчитывается более двух ты-
сяч рукописей. Крупным хранилищем текстов на «ясном письме» ойратов является 
Фонд древних рукописей  национальных меньшинств Синьцзян-Уйгурского автоном-
ного района КНР, созданный во  второй половине 1970-х гг. Основой для его создания 
послужили рукописи и ксилографы из  личных коллекций, которые удалось сохранить 
в годы культурной революции. В ойратской коллекции Синьцзяна  хранится 398 руко-
писей и ксилографов различного содержания: буддийские сочинения  канонического 
содержания (сутры, шастры, девоциональные тексты), произведения литературы по-
пулярного буддизма (джатаки, поучения, дидактические наставления и  изречения, об-
рамленные повести и др.), астрологические, обрядовые и фольклорные тексты. 
Ключевые слова: Синьцзян, ойратская коллекция, «ясное письмо», рукописи,  кси-
лографы 
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Abstract. Until recently, the Oirat manuscripts from Xinjiang remained inaccessible to 
researchers due to a number of circumstances. Most of the manuscripts are kept in private 
collections. According to some data, in the Ili-Kazakh Autonomous Province alone, the Olets 
living there have more than 300 personal collections, in which, according to rough estimates, 
there are more than two thousand manuscripts. The Fund of Ancient Manuscripts of National 
Minorities of the Xinjiang Uygur Autonomous Region of the PRC, created in the second half 
of the 1970s, is a large repository of texts in the ‘Clear Script’ of the Oirats. The basis for 
its creation was manuscripts and xylographs from private collections, which were preserved 
during the years of the Cultural Revolution thanks to the personal courage of ordinary lovers 
of book antiquity. The Oirat collection of Xinjiang contains 398 manuscripts and xylographs 
of various contents: Buddhist texts of the canonical content (sutras, sastras, devotional texts), 
works of popular Buddhist literature (jatakas, teachings, didactic instructions and sayings, 
framed novels, etc.), astrological, ritual folklore texts.
Keywords: Xinjiang, Oirat collection, ‘Clear Script’, manuscripts, xylographs
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